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عضو هیات موسس حزب ندای ایرانیان:  

میخواهیم به اصالت اصلاحطلبی برگردیم نه اینکه از آن عبور کنیم.
برای گرفتن مجوز، رایزنی و صحبتهای مختلفی با بزرگان و مسئولان شده است و حزب ندا در شرف
تاسیس است. اقدامات اولیه صورت گرفته است و مدارکی که قرار بوده به وزارت کشور تحویل داده
شود یکی دو روز آینده تحویل داده خواهد شد و امیدواریم زودتر فعالیتهای حزب جنبه قانونی پیدا کند.

      

 در روزهای اخیر زمزمه تشکیل حزبی تحت عنوان «ندای ایرانیان» با حضور تعدادی از فعالان سیاسی
اصلاحطلب به گوش میرسد. حزبی که با عنوان «ندا» مخفف نسل دوم اصلاحطلبی قرار است

مجوزهای لازم را در روزهای آینده از وزارت کشور دریافت کند در حالی شکل میگیرد که به نظر
میرسد قانون تشکیل احزاب مورد بررسی در مجلس فعالیت برخی احزاب گذشته را محدود خواهد کرد
و تشکیل چنین حزبی در این شرایط میتواند این نوید را به گروهها و جریانهای مختلف سیاسی بدهد که

میتوانند در چارچوب قانون کار حزبی و تشکیلاتی انجام دهند. پیرامون حزب ندای ایرانیان این روزها
بحثهای مختلفی شکل گرفته است؛ به طوری که عدهای از جریان اصلاحات نیز با تشکیل آن مخالفت

کردهاند. خبر تشکیل این حزب با حاشیههای دیگری نیز از جمله حضور دکتر صادق خرازی به عنوان دبیر
کل این حزب و در عین حال شایعه حضور دکتر خرازی در ستاد انتخاباتی دکتر قالیباف موجب شد تا

هفته نامه پنجره برای روشن شدن موضوع به سراغ  بهروز شجاعی؛ عضو هیئت موسس و رئیس کمیته
اطلاعرسانی تبلیغات حزب برویم و درباره اتفاقات و حرفهای پیرامون حزب «ندای ایرانیان» و لزوم

تشکیل چنین حزبی گفتگو داشته باشیم.
، متن کامل گفتگوی سایت سفیرنیوز با بهروز شجاعی را در ادامه میخوانید:

چرا به فکر تاسیس حزب افتادید و لزوم ایجاد تشکیلات جدید در جریان اصلاحطلبی را چه میدانید؟
تشکیل حزب ندا دلایل مختلفی میتواند داشته باشد اما شاید مهمترین دلیل آن این است که بعد از

سال 88 قطار سیاست از ریل خود خارج شد و هم در جریان اصلاحطلبی و هم در جریان اصولگرایی
مشکلات و انحرافاتی به وجود آمد که فضای سیاستورزی را از فضای عقلانی به فضای احساسی برد
و فضایی به وجود آمد که عملاً احزاب و تشکلها که در جریان انتخابات 88 یکی از بهترین عملکردها را

داشتند و شاهد تبلور فعالیتهای سیاسی تا روز انتخابات 88 بودیم؛ اما بعد از انتخابات عملاً به دلیل
فضایی که به وجود آمد نتوانستند فعالیت داشته باشند یا نگذاشتند فعالیتی صورت بگیرد. به هر حال

همانطور که رهبر معظم انقلاب چند سال پیش فرمودند:« «دو جناح برای کشور مثل دو بالند که کشور
با این دو بال می تواند پرواز کند دو جناح مقابل در مجموعه نظام می توانند باشند و فعالیت کنند ولی

شرطش این است که به قانون اساسی وفادار باشند اینها بر کار هم نظارت می کنند با هم رقابت سالم
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می کنند این مسابقه ، پیشرفت به وجود می آورد و از بسته بودن تشکیلات گوناگون حکومتی جلوگیری
می کند این چیز مغتنم و خوبی است.» وجود جریان اصلاح طلبی و اصولگرایی ضرورتی برای کشور

است و باید به آن توجه شود؛  هرچند ما شاهد بودیم عدهای در سالیان گذشته میخواستند اصلاحات را
به زور در تابوت کند و میگفتند اصلاحات مرد اما اصلاحات جریانی است که در بطن و متن جامعه

وجود دارد و اینگونه نیست که اگر حادثهای اتفاق افتاد یا مشکلی پیشآمد یا فضایی ایجاد شد که امکان
فعالیت و ظهور و بروز نداشته باشد بگوییم اصلاحات مرد. همانطور که بعد از 88 ممکن است بتوانیم

بگوییم مشکلی در جریان اصلاحطلبی به علت آن فضا به وجود آمد در جریان اصولگرایی نیز شاهد بودیم
که عدهای خواستند اصولگرایی را به انحراف ببرند. در واقع بعد از سال 88 و وقایع آن سال موجب شد

که هر دو جریان سیاسی آسیب ببینند. اکنون نه اصولگرایی به معنای واقعی خود بعد از 88 توانستن
فعالیت کند و هنوز هم به نظر من نتوانسته خودش را چندان سازماندهی کند و منسجم در صحنه حاضر

باشد و نه در جریان اصلاحطلبی. شاید مهمترین علتی که باعث شد اعضای هیئت موسس حزب ندای
ایرانیان تصمیم گرفتند این حزب را تشکیل دهند این بود که تلاش کنند به سهم خودشان و نه به تنهایی

قطار سیاست را به ریل بازگردانند. 

آیا مجوزهای حزب ندا از وزارت کشور اخذ شده است یا قرار است در آینده مجوزهای لازم دریافت
شود؟ 

برای گرفتن مجوز، رایزنی و صحبتهای مختلفی با بزرگان و مسئولان شده است و حزب ندا در شرف
تاسیس است. اقدامات اولیه صورت گرفته است و مدارکی که قرار بوده به وزارت کشور تحویل داده
شود یکی دو روز آینده تحویل داده خواهد شد و امیدواریم زودتر فعالیتهای حزب جنبه قانونی پیدا کند.

بنابراین اکنون حزب نیستیم و جریانی هستیم که در شرف تاسیس حزب هستیم و در همین چند هفته
اخیر که اعلام شده ما قصد چنین کاری را داریم صحبتهای فراوانی از سوی افراد و جناحهای مختلف
شده است و هم اعلام آمادگیهای مختلف از سراسر کشور شده است تا به این جریان بپیوندند اما تا
زمان دریافت مجوزهای قانونی لازم طبیعتاً کاری را در راستای عضوگیری یا تشکیل ساختارهای حزبی

انجام نمیدهیم.

مسئولیت حزب را فرد خاصی بر عهده خواند داشت؟ آقای دکتر صادق خرازی این مسئولیت را بر عهده
خواهند داشت یا جمع تشکیلاتی است؟

آقای دکتر خرازی در بیانیهای که چند روز گذشته صادر کردند گفتند که من افتخار این را دارم که در
کنار جوانان و فعالانی باشم که جوانی خودشان را برای جریان اصلاحات گذاشتهاند. آقای دکتر خرازی

مورد احترام همه ما هستند اما قرار نیست که از پیش دکتر خرازی بگوییم که دبیرکل یا نماد حزب
است، زیرا در کنار دکتر خرازی جوانان یا فعالان سیاسی هستند که کاملاً شناخته شده هستند و سالها

فعالیت سیاسی داشتند و وزن سیاسی قابل توجهی در جریان اصلاحطلبی دارند.

بحثهایی که پیرامون آقای خرازی مطرح میشود که ایشان در ستاد آقای قالیباف فعالیت داشتند و
حال چرا باید در حزب اصلاحطلب فعالیت داشته باشند وجود دارد، نظر شما در رابطه با چنین مباحثی

چیست؟
کسانی که آقای خرازی را میشناسند میدانند که آقای خرازی براساس توصیحاتی که خودشان هم
دادهاند، از بدو انقلاب مسئولیتهای مختلفی را در نظام داشتند، چه در ستاد تبلیغات جنگ، چه در

نمایندگی ایران در سازمان ملل، چه در وزارت خارجه در پستهای مختلف و بعد از آن. بنابراین
پستهایی که ایشان داشتند موجب شده یک روز در امریکا میزبان آیتالله مصباح یزدی باشند، روز دیگر

با دکتر ولی نصر نشست و برخاست کند، یک روز در دوران دفاع مقدس با محمد باقر قالیباف آشنا
شوند، بنابراین این مسئولیتها این فرست را برای ایشان به وجود آورد که با افراد مختلف از جناحها و

جریانات مختلف آشنا شوند و اتفاقاً دوستیهای عمیقی را با افراد مختلف اعم از افراد فرهنگی،
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی پیدا کند و این دوستیها فارغ از گرایشهای سیاسی است. بنابراین آقای

قالیباف نیز یکی از نزدیکترین دوستان ایشان است، تا آنجایی که من میدانم، و آقای خرازی مشاور
ایشان به عنوان شهردار تهران بوده است و نه به عنوان یک کاندایدای انتخاباتی. آقای خرازی در سال87
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سخنگوی ستاد آقای خاتمی بوده است که البته آن ستاد با آمدن آقای موسوی عمر چندانی نداشت و
تعطیل شد. در سال 92 قرار بود سخنگوی ستاد آقای هاشمی رفسنجانی باشند که آن ستاد نیز عملاً

عمر چندانی نداشت و توجه داشته باشید که بعد از بازگشت ایشان از پاریس به ایران زمینههای مختلفی
برای فعالیتهای ایشان در منصبهای مدیریتی فراهم بود و پیشنهادهای خیلی خوبی به ایشان میشد اما

ایشان ترجیح دادند در کنار آقای خاتمی بمانند و در قالب موسسه بین المللی گفتگوی تمدن ها فعالیت
های کم نظیری را در عرصه بین المللی انجام دهند که متاسفانه به دنبال وقایع 88 این فعالیت ها تعطیل

شد. لذا آنچه که این روزها شایع کردند که ایشان در ستاد آقای قالیباف بوده است، علیرغم ارادت و
دوستی که با آقای قالیباف دارند اینگونه نبوده و در فعالیتهای انتخاباتی آقای قالیباف ایشان نقشی

نداشتند.

بنابراین قرار است این حزب را خود جوانان اصلاحطلب اداره کنند؟
حزب ندای ایرانیان حاصلی است از تجربه فعالیت صدها حزب در جریانهای مختلف در سراسر جهان.
کار مطالعاتی چند ماه درباره احزاب مختلف دنیا انجام شده است و نقاط ضعف و قوت آنها استخراج

شده است و بر آن اساس پیش میرود. ضمن اینکه کسانی که هیئت موسس این حزب هستند کسانی
هستند که بین 5 تا 15 سال سابقه فعالیت حزبی دارند. بنابراین با تشکیلات ساختاری احزاب کاملاً آشنا

هستند و تلاش کردند حزبی را تاسیس کنند که شامل نقاط مثبت احزاب گذشته و فارغ از نقاط منفی
فعالیت احزاب گذشته باشد.

چرا نسل دوم اصلاحات وارد کار شدهاند و میخواند حزب ندای ایرانیان را تشکیل دهند و بر اساس کدام
نظریه اصلاحطلبی کار خود را پیش خواند برد؛ بر اساس همان اصلاحطلبی که در در خاطر داریم یا بر

اساس نظریه جدید نئواصلاحطلبی؟
اصلاحطلبی که در گذشته بوده یک چارچوب کاری کاملاً مشخص نداشته است. ما معتقدیم

اصلاحطلبترین فرد اصلاحات جناب آقای خاتمی است. آقای خاتمی در سال 87 در بنیاد باران حدود 4
جلسه تبیین مبانی نظری اصلاحات را برگزار کردند و اصلاحات را تعریف کردند که اصلاحات چیست؛ از

قبول قانون اساسی و اصل ولایت فقیه گرفته تا تلاش برای اصلاحات برخی مشکلات و روندها در کشور
را بیان کردند و ما نیز دقیقاً به همان منشور معتقد هستیم که آقای خاتمی تدوین کردند؛ البته بدون شک

در جریان شکلگیری و رشد و نمو اصلاحات از سال 76 تا امروز تندرویها و کندرویهایی صورت گرفته
است. تندروهایی و کندرویهایی که تا جایی که میدانیم حتی مورد تائید جناب آقای خاتمی و بسیاری از
عقلا و بزرگان اصلاحطلب نبوده است. بنابراین تلاش ما این است که برخی اشتباهات گذشته را تکرار

نکنیم و نقاط مثبت گذشته را سرلوحه کار خودمان قرار دهیم.

این روزها دو تئوری برای ادامه روند اصلاحات مطرح میشود و به گوش میرسد؛ بحث نئواصلاحطلبی
است که عدهای از تئوریسینهای اصلاحات معتقدند باید اصلاحات را از نو بنیان گذاشت و تئوری دوم

اصلاح اطلاحطلبی است. با توجه به توضیحاتتان من فکر میکنم حزب ندای ایرانیان به اصلاح
اصلاحطلبی قائل باشد، در این مورد اگر نکتهای هست بفرمایید.

تقریباً، هر چند نمیتوان گفت اصلاح اصلاحطلبی. زیرا چارچوب تدوین شده توسط آقای خاتمی شاید بد
اجرا شده است. ما میخواهیم به اصالت اصلاحطلبی برگردیم و همان چیزی را که بوده است اجرا کنیم

نه اینکه از اصلاحات عبور کنیم و بخواهیم به اسم اصلاحات کار دیگری را انجام دهیم. چارچوب
اصلاحات تعریف شده بود اما برخی موراد بد اجرا شد. ما میخواهیم به همان اصول اصیل اصلاحات

برگردیم. در واقع معتقدیم برخی روندها و نحوه اجرای آن اصول در برخی مقاطع و موارد  دارای مشکل
و گاه غلط بوده است که متاسفانه همین اشتباهات موردی، ضربات سنگینی به اصلاحات زده است.

فکر میکنید تشکیل حزب ندای ایرانیان باعث ایجاد انشعاب در جریان اصلاحات خواهد شد؟
نکتهای که باید بگویم این است که ندای ایرانیان صرفاً قرار نیست نسل دوم اصلاحطلبی باشد. عدهای

فکر کردند نسل دوم قرار است از نسل اول عبور کند، در صورتی که وقتی میگوییم نسل دوم به
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معنای تخطئه نسل اول نیست. بنابراین برای نشان دادن حسن نیت خود را نشان دهیم «ندا» که قرار
بود حزب ندا مخفف نسل دوم اصلاحطلبی باشد به «ندای ایرانیان» تغییر نام دادیم که خود دارای معنا و

مفهموم کاملاً روشن و مشخصی است. بنابراین ما قدم اول را برای نشان دادن حسن نیست خودمان
برداشتیم و تاکید میکنیم که به دنبال انشعاب نیستیم. هرچند برخی از دوستان به نظر میرسد که

بدشان نیاید اتفاقی از سوی ما رقم بخورد و برخی جریانات رقیب نیز این کار را دنبال میکنند. اما من
به صراحت میگویم که برای ما نقد و حتی اخم بزرگان اصلاحطلب و جریان اصلاحطلبی برای ما

شیرینتر و گواراتر است تا دلسوزی دایههای مهربانتراز مادر. لذا ما به دنبال انشعاب و عبور از کسی
نیستیم بلکه میخواهیم اصلاحطلبی را که چارچوبهای کاملاً مشخصی دارد با توجه به تمامی اصول
قانون اساسی اجرا کنیم و به دنبال درگیری نیستیم.  ما در پی تعامل، احترام و گفتگو با همه ارکان

نظام هستیم و در پی ماجراجویی هم نیستیم بلکه در پی یک حرکت عقلانی و معتدل در چارچوب
جمهوری اسلامی ایران هستیم.

به عنوان سوال آخر صحبت از حزب ندای ایرانیان در شبکههای معاند نظام را چگونه ارزیابی میکنید؟
این رفتارها و واکنش ها که در چند هفته اخیر رخ داده ما  رابه درستی راهی که انتخاب کردیم  بیش از
پیش مطمئن کرد. ندای ایرانیان موجب عصبانیت و مخالفت براندازان نظام جمهوری اسلامی ایران در

خارج از کشور شد، به شدت علیه ما در شبکه های مختلف اجتماعی و ارتباطی در حال کار هستند و
حتی ما را تهدید کردند و این تهدیدات و حملات ما را در حرکت خود راسخ تر کرده است.
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